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Nyitány Szegeden — Magyar--szovjet 
baráti találkozók 

Vasárnap megkezdődött, a béke- és barátsági 'nőnap 
gazdag rendezvénysorozata Csongrád megvében Nvitúün-
nepségét Szegeden, a Tisza-szálló hangversenytermében 
tartották a győzelem napia tiszteletére, melyen harminc-
tagú szovjet veteránküldöttség vett részt. A békehónao al-
kalmából magyar—szovjet barati találkozót rendezlek Kis-
teleken. Makón és Hódmezővásárhelyen. 

Vasárnap este a szegedi 
Tisza Szálló nagytermében 
békehangversenyt és béke-
gyűlést rendezett az Orszá-
gos Béketanács, a Hazafias 
Népfront Csongrád megyei 
és Szeged városi elnöksége, 
valamint a KISZ Szeged vá-
rosi bizottsága és Szeged me-
gyei városi tanácsa. 

Az ünnepségen részt vett 
az MSZBT vendégeként ha-
zánkban tartózkodó szovjet 
veteránok küldöttsége Nyi-
kolaj Jevgenyevics Plato-
nov vezérőrnagy, a Szovjet-
unió Hőse, a történelemtu-
dományok doktora, a Gaga-
r>n légi katonai akadémia 

, tanszékvezető egyetemi ta-
nára vezetésével; dr. Mol-
nár Béta, a Hazafias Nép-
front Országos Tanácsának 
titkára, valamint, a párt- és 
állami szervek képviseleté-
ben Eitlerné dr. Szilágyi Jú-
lia. az MSZMP Csongrád 
megyei bizottságának tagja. 
Kormányos András, az 
MSZMP, városi bizottsági-
nak munkatársa és Szabó G. 
László,- a Cáongrád megyei 
tanács elnökhelyettese. 

A magyar és a szovjet 
himnusz elhangzása után Bá-
nyainé dr. Birkás Mária, a 
HNF városi bizottságának 
alelnöke, a városi tanács el-
nökhelyettese nyitotta meg 
az ünnepséget. 

A békegyűles szónoka dr. 
Molnár Beia beszédének ei-
ső részében a győzelem nap-
jára emlékezett. Arra a má-
jus 9-ére, amikor véget ért 
a 2194 napon át folytatott 
küzdelem, amikor a Szov-
jetunió és szövetségesei szét-
zúzták az emberiség legna-
gyobb ellenségét, a náci fa-
sizmust. Harminchét év táv-
latából hálával emlékezünk 
a Szovjetunió népére és had-
seregére, mely a történelmi 
győzelemért történelmi ál-
dozatot vállalt magára; és 
emlékeznünk kell az anti-
fasiszta ellenállás harcosaira, 
akik feláldozták életüket a 
békéér t 

Napjaink világhelyzetéről 
szólva elmondta, hogy a bé-
ke veszélybe került, s min-
den józan gondolkodású 
emberben aggodalmat okoz 
az egyre erősödő fegyverke-
zés és a két világhatalom 
— a Szovjetunió és az Ame-
rikai Egyesült Államok — 
viszonyának romlása. A fo-
kozódó háborús veszély oka 
az USA vezető köreinek ag-
resszív magatartása. 

Annak ellenére — mondta 
dr. Molnár Béla —. hogv ag-
godalmunk indokolt, mégis 
bízunk a világ békéjének 
megőrzéseben. E reménység-
nek alapját a Szovjetunió, a 
szocialista világrendszer ere-

je jelenti, mely a világhely-
zet alakulásának meghatáro-
zó tényezője. Országunk kül-
politikája felelős szerepet 
vállal a béke megvédésében. 
Magyarország minden ál-
lampolgára mély meggyőző-
déssel támogatja a Szovjet-
unió békepolitikáját, és L. 
Brezsnyevnek a szovjet— 
amerikai csúcstalálkozóra tett 
javaslatát. 

A beszéd után Ny. J. Pla-
tonov fejezte ki köszönetét a 
szovjet delegáció tagjainak 
nevében azért, hogy részt 
vehettek a magyarországi 
béke-, barátsági hónap ün-
nepségein. Elmondta, hogy a 
szovjet küldöttség tagjainak 
többsége a második világhá-
ború óta először tért vissza 
Magyarországra, s örömmel 
tapasztalták a magyar nép 
szocialista építőpiunkában el-
ért sikéréit,' eredményeit. A 
Szovejtunió, a szocialista or-
szágok közössége szembeszáll 
az emberiség létét veszélyez-
tető "imperialista „fSoJitlicávat. 
A békéért folytatott küzde-
lemből — állapította meg — 
jelentős feladatot vállalnak 
magukra az MSZBT-tágcso-
portok aktivistái is. Felszó-
lalásának befejező részében 
további sikereket kívánt né-
pünknek a békés alkotó-
munkához, és további együtt-
működésre szólított fel a bé-
ke megvédéséért folytatott 
harcban. 

Ay ünnepség második ré-
szében a Szegedi Nemzeti 
Színház művészei, s oktaíási 
intézmények kórusai a Ko-
dály Zoltán gyermekkar va-
lamint a MÁV ..Hazánk" kó-
rusa adott hangversenyt. A 
rendezvény az Internacionálé 
hangjaival ért véget. 

* 
A Magyar—Szovjet Baráti 

Társaság vendégeként ha-
zánkban tartózkodó szovjet 
veteránok 30 fős, Nyikolaj 
Jevgenyevics Platonov vezet-
te, korábban Szegedre érke-
zett küldöttsége vasárnap 
délelőtt városnézésen vett 
részt. Délután a HNF városi 
bizottságának székházában a 
Csongrád megyei és a városi 
népfrontbizottság fogadást 
adott a szovjet vendégek 
tiszteletére. Dr. Diós József, 
a városi népfrontbizottság al-
elnöke és a szovjet delegá-
ció vezetője.. Nyikolaj Jevge-
nyevics Platonov vezérőr-
nagy mondott pohárköszön-
tőt. A vendégek este részt 
veitek a Tisza-szálló hang-
versenytermében megrende-
zett békehangversenyen. 

A szovjet delegáció hétfőn 
reggel továbbutazott Pécsre * 

Tegnap, hétfőn, a béke és 

barátság^ hónap alkalmából 
Pusztaszerre látogatott az a 
szovjet küldöttség, ' melynek 
vezetője Czapovics Árpád, a 
budapesti Szovjet Tudomány 
és Kultúra Házának főelő-
adója volt. A delegációt el-
kísérte Lele István, az 
MSZMP szegedi járási bi-
zottságának munkatársa és 
Fodor István, a megyei ta-
nács szegedi járási hivatalá-
nak elnöke. Pusztaszeren 
Apró Ferenc, a községi párt-
vezetőség titkára és Bitó An-
tal, a községi tanács elnöke 
fogadta a vendégeket. Ezután 
Kiss József, a Hét vezér Tsz 
MSZBT-tagcsoportjának ügy-
vezető elnöke adott tájékoz-
tatást a pusztaszeri MSZBT 
munkájáról, majd Gruber 
János, a Hét vezér Tsz elnö-
ke ismertette a gazdaság éle-
tét, munkáját . 

Pusztaszerről Kistelekre ve-
zetett a vendégek út ja ahol 
a nagyközségi pártbizottság 
titkára, Papp István és a 
községi tanács elnöke, Ott 
József, és Törökgyörgy Jó-
zsef, a HNF község; elnöke 
fogadta őket, majd virágokat 
helyeztek el a szovjet hősi 
emlékmű talapzatán. A nap 
fő .eseményeként barátsági 
•nagygyűlést 1-ehd'éztek. Pécsi 
József' a Magyar—Szovjet 
Barátság Tsz MSZ3T-tégcsó. 
poríjának ügyvezető elnöke 
tartott megemlékezést, majd 
Czakovics Árpád mondott 
beszédet. 

A szovjet vendégek tegnap 
este visszautaztak Buda-
pestre. 

Jóval túl az algyői állo-
máson, a régi Irma-majoron 
is túl, akkora betoncsöveket 
látni, bújócskázni lehetne 
bennük. Ássák az árkot is, 
nyilván vezetni akarnak va-
lamit. Olajat talán? Beton-
csőben nem szoktak olajat 
vezetni. Jobb kérdezni, mint 
találgatni, azt mondja az 
egyik munkás, Szeged vize 
folyik majd benne. Kifelé 
vagy beüelé? Csakis befelé, 
mert ivóvíz lesz. Ilyen mesz-
sziről? Ennél is messzebbről, 
mert a kút még arrébb van. 

Nehéz helyzetekben tá jé-
kozódni kezd az ember. Ró-
kus épülő víztornya látszik 
ide legjobban, biztosan ah-
hoz kell majd az új kút. Ev-
vel a gondolattal mehetnénk 
is haza, a rejtvény meg van 
íejtve. Jó, hogy nem hit-
tem el saját kitalálásomat! 
Szilléry László, Szeged víz-
ellátási főmérnöke egészen 
másként mondja. Arra is 
vállalkozik, hogy bevezet a 
város vizeinek bonyolult 
rendszerébe. 

Hatvan kútja van Szeged-
nek, és soha nem tudjuk, 
mikor melyiknek a Vizét isz-
szuk. Mind a hatvan bele-
csatlakozik ugyanis az össze-
függő hálózatba. Hetvenhat-
ezer köbméter vizet fogyaszt 
a város égy nap alatt, de 
86 ezret is tudnak adni úgy, 
hogy nem csökken a nyo-
más. Tavalyelőtt azonban 
92 ezer köbmétert is kiad-
tak, tehát a legnagyobbat 
kell figyelembe venniük. Ma-
radjunk még egy pillanatig 
a számoknál. Tizenhét év-
vel ezelőtt a napi 24 ezer 
köbméter is elég volt, de 
biztosra veszik, hogy az ez-
redfordulóra legalább 140 

ezerre lesz szükség. Jól meg 
kell gondolni, honnan ve-
gyünk, illetve honpan ve-
hetünk ennyi vizet. A hat-
van kút azért kevés, mert 
mind Szeged alól táplálko-
zik. 

Terveket kértek, többféle 
ajánlatot kaptak. Az egyik 
szerint ugyanilyen kutakat 
kell túrni ezután is, de va-
lahol Forráskút vagy Mu-
roslele tájékán. A második 
ajánlat azt mondja, a . Ma-
ros és a Tisza mentén úgy-
nevezett parti szűrésű ku-
takat kell készíteni. Olya-
nokat, amilyenek a Duna 
mentén már találhatók. A 
harmadik szerint előnyös, ha 
a Dunából vezetjük ide, a 
Baja körül létrehozandó par-
ti kutakból, a negyedik pe-
dig azt a lehetőséget emlí-
ti, hogy a Tisza vizét kell 
megtisztítani, és a csövekbe 
belevezetni. Akármelyik vál-
tozatot nézzük is, mind drá-
ga. 

A főmérnök szerint gon-
doltak egyet, és kombinálni 
kezdték a terveket. Legyen a 
kút olyan mély, mint az 
eddigiek, de messzebb le-
gyen a várostól, amennyire 
csak lehet. Más közigazgatá-
si terület alkalmi szívessé-
gét azonban ne kérjék, mert 
abból bonyodalmak származ-
hatnak később. Ezért vitték 
Atka-sziget közelébe, meg 
azért is, mert itt később a 
parti szűrésű kutak vize is 
csatlakoztatható ugyanerre a 
berendezésre. Ha egyszer ez 
a megoldás is kevés lesz, 
még 'mindig bele lehet dug-
ni a csövet a Tiszába, meg 
lehet tisztítani a vizet, és a 
csövek is, gépek is szolgál-
hatnak tovább. 

Az új vízmű 1985-re lesz 
kész, és tizenkét kútból áll. 
Különböző rétegeket csapol-
nak meg, és napi 30 ezer 
köbméter vizet vezetnek be 
Szegedre. Nem Eókusra. ha-
nem valahol a gedói iskola 
táján csatlakoztatják a há-

lózatba. Kap belőle a ró-
kusi, a tarjáni torony is, de 
még az újszegedi is. 

Megkérdeztük, számítha-
tunk-e arra, hogy legalább 
valamivel hidegebb lesz le-
gendásan ihatatlan ivóvi-
zünk. Ne reménykedjünk, az 
ú j kutak is 24—26 fokos vi-
zet adnak. Igaz ugyan, hogy 
az ivóvizszabvúny azt ír ja 
elő, hogy 15 foknál melegebb 
ne legyen, de az is igaz — 
mondja a főmérnök —, 
hogy ennyi vizet lehűteni 
nem is tudnánk, de nem 
is lenne érdemes. Ö úgy 
számol, hogy egy ember el-
fogyaszt naponta körülbelül 
kétszáz litert, de csak egyet 
iszik meg. Ezért az egy li-
terért fölösleges lehűteni a 
199-et is, hiszen azt úgyis 
fölmelegítenék fürdés vagy 
mosás előtt, talán még a 
kerti locsoláshoz is. Aki nem 
szereti a meleg vizet, tegye 
be otthon a hűtőbe, és hűt-
se meg, mert úgy a legol-
csóbb. 

Szegedi specialitásként épí-
tették kétszintesre a tarjáni 
és az újszegedi víztornyot. A 
magasabb tartály a lakótele-
peket látja el, az alacso-
nyabb a régi városi házakat 
táplálja. Azóta Győrben is 
építettek már hasonlót. A 
rókusi torony is kétszintes 
lesz, de itt már a fölső me-
dencét csinálják nagyobb-
ra. hogy az időközben épülő 
magasházak lakóinak se ad-
janak okot panaszra. 

Az alföldi mély kutak 
többnyire gázt is hoznak a 
víz mellé. Ki is próbáltak 
egyszer egy berendezést Sze-
geden, be is vált. mert a 
gáz valóban eltávozott a 
vízből. Mégis ki kellett von-
ni a forgalomból, mert a 
levegővel érintkező vízben 
oxidálódott az oldott vas, 
és gusztustalanul rozsdás 
színűvé változott. A szegedi 
egyetem szakembereinek út-
mutatása szerint levegő hoz-
zákeverése nélkül gáztala-
nítják majd az új kutak 
vizét. , 

Horváth Dezső 

Közgazdász-vándorgyűlés 
Tegnap, hétfőn. Balatonfü-

reden mintegy 600 résztve-
vővel megkezdődött a 21. 
közgazdász-vándorgyűlés. A 
21. közgazdász-vándorgyűlés 
megnyitó előadását Havasi 
Ferenc, az MSZMP Központi 
Bizottságának titkára, a Po-

litikai Bizottság tagja tar-
totta; az ú j növekedési pá-
lyával összefüggő gazdaság-
politikai alternatívákat érté-
kelte és elemezte vitaindító-
jában. Ezt a 2. oldalon is-
mertetjük. 

N a g y Lász ló f e lvé t e l e 
A szegedi tisztasági fürdő épületének kupoláját a gőz tel-
jesen tönkretette az évtizedek során. Elösz.ör te akarták 
bontani később azonban olyan döntés született: a kupola 
városképi jelentőségű, föl kell újítani. A Szegedi Éaítő-
ipari Szövetkezet vállalta cl a munkát. Képünkön: az ú.i 

tartószerkezet 

Kiváió a Kiskendorozsmaí 
Takarékszövetkezet 

Tegnap Dorozsmán. a 
Vadliba étteremben tartotta 
ünnepi küldöttgyűlését a 
Kiskundorozsmai Takarék-
szövetkezet. Az elmúlt 23 
évük legjelentősebb esemé-
nyéhez érkeztek. Megkapták 
tavalyi eredményes munká-
jukért a Kiváló Takarékszö-
vetkezet kitüntetést. Mucsi 
Petemé elnök számolt be a 
tavalyi munkáról. A dorozs-
mai takarékszövetkezet 2 ezer 
921 tagot számlál. Nem 
könnyű a dolguk, hiszen az 
OTP-vel közös területen 
dolgoznak. S hogy mégis a 
lakosság 33 százaléka a szö-
vetkezethez fordul segítsé-
gért. annak a jó kapcsolat 
az oka. Bizonyítja ezt. hogy 
háromszor többet kölcsönöz-
tek, mint korábban. 1981-
ben 8.1 millió forintot adtak 
a gazdálkodás segítésére. 
Tavaly Dorozsmán 8,6 mil-
lió forinttal növelték a be-
tétet. Talán mindennél töb-
bet mond, hogy minden 
harmadik dorozsmai lakos 
takarékszövetkezeti betét-
könyvet nyitott. 

A takarékszövetkezet vál-

lalja a biztosítási ügvek in-
tézését. a társasutazások 
szervezését, s kifizeti a ház-
tájiból fölvásárolt állatok 
utáni járandóságot. Tavaly 
több mint 30 millió forintot 
fizettek ki a termelőknek. 
S ez a z ÁFÉSZ-szel való 
jó együttműködés eredmé-
nye. A szövetkezet jól gaz-
dálkodott. 542 ezer forint 
nyeresége lett. Ez is egyik 
oka. hogv megkapták a Ki-
váló Takarékszövetkezet cí-
met — mondotta Ocskó Im-
re, a SZÖVOSZ elnökségé-
nek tagja. a MÉSZÖV elnö-
ke, mikor átadta a kitüntetést. 

Ott volt az ünnepségen 
Kozma Rozália, a megyei 
pártbizottság. Harkai János. 
a városi pártbizottság kép-
viseletében. aki méltatta az 
ünnep jelentőségét, valamint 
dr. Ackermann János a Pénz-
ügyminisztérium főelőadója 
és Lung Milán, a KPVDSZ 
megyei bizottságának mun-
katársa. 

Kiváló Szövetkezeti Mun-
káért kitüntetést kapott 
Tóth István, a felügyelő bi-
zottság elnöke. 
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